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"چرا قدوس  گروه ورزشی- 
در تیم ملــی بازی نمی کند؟"، "چرا 
مربیان حتی به عنــوان یک بازیکن 
تعویضی به اندازه کافی او را به زمین 
نمی فرستند؟" شاید این ها سوالاتی 
باشــد که همه از چندین روز قبل از 
کادر فنی تیم ملی فوتبال می پرسیدند 
که آیا او با توجه به کیفیت بالای خود 
و سبک بازی متفاوتش، نمی توانست 
گره گشای دیدار با کره جنوبی و حتی 

امارات باشد؟
این ســوالات حالا جدی تر هم 
شده اســت. سامان قدوس به عنوان 
بازیکن تعویضــی از دقیقه ۷۲ و به 
مدت ۲۰ دقیقه مقابل چلسی به میدان 
رفت و نمایش نســبتا قابل قبولی هم 
با داشــت. او دو بار به سمت دروازه 
شــوت زد که یک بار توسط مندی 
دفع شد و یک بار هم به بیرون رفت. 
او در ســایر دقایق بازی هم عملکرد 
پرتلاشی داشت اما در نهایت تیمش 
مقابــل یکی از بهترین تیم های اروپا 

با یک گل شکست خورد.
با این نمایش و اعتماد سرمربی 
جوان برنتفورد به قدوس، این سوال 
مطرح اســت که چرا تنهــا بازیکن 
ایرانی شــاغل در لیگ برتر انگلیس 
نمی توانــد جایــی در برنامه های 
کادرفنی تیم ملی داشــته باشــد؟ به 
طور قطع مربیگری یک امر سلیقه ای 
اســت ولی چه موانعی بر سر این راه 

وجود دارد؟
چرا قــدوس بــه ترکیب 

اسکوچیچ نمی خورد؟
البته قدوس تــا قبل از دیدار با 

امــارات و کره جنوبی بــا بازی های 
خوب خــود به خصوص در مرحله 
قبل، نشــان داد که زمــان تغییر فرا 
رســیده و او اکنون آماده اضافه شدن 
به ترکیب اصلی اســت. اسکوچیچ 
ایــن رویکرد را در دیدار با ســوریه 
نشان داد و قدوس را از ابتدا به میدان 
فرستاد اما شــاید کسی متوجه نشد 
کــه قدوس در آن بازی اصلا حضور 

داشته است یا خیر!
در نتیجــه جلوی عــراق چند 
دقیقــه بازی کرد کــه تاثیر چندانی 
نداشت و در نهایت جلوی امارات و 

کره از روی سکوها جم نخورد 
و به صندلی های ورزشگاه 

میخکوب شده بود.
کارشناســان  برخی 

معتقدنــد این موضوع به نوع 
بازی تیم ملی ایران بازمی گردد 
کــه مدت هاســت جایی برای 
بازیکنــان خلاق و بازی ســاز 
در ترکیــب تیــم ملــی وجود 
نــدارد؛ این موضــوع از زمان 
کارلوس کی روش شــروع شد 
و حالا اســکوچیچ بــا ترکیب 
۲-۴-۴ تیمش جلوی امارات 
و کره جنوبی، تمایل چندانی 
به خروج یک هافبک دفاعی 
و جایگزین کردن ســامان 

قدوس نداشت. 
اسکوچیچ  واقع  در 
جلــوی امــارات و کره 
ترجیــح داد بــا حفــظ 
نوراللهــی و عزت اللهی 
کمربند خط میانی را در فاز 

تدافعی محکم نگه دارد و نگاهش را 
بــه دو هافبک کناری و همینطور دو 

مهاجم تیم ملی بدوزد.
 محصص: شاید با دفاع سه 
نفره بتوانیم از قدوس استفاده 

کنیم

مرتضی محصــص، مدرس و 
کارشــناس فوتبال ، درباره ســبک 
بازی سامان قدوس و نیازمندی های 
سرمربیان تیم ملی از دوران کی روش 
تا اســکوچیچ که حالا با دو هافبک 
دفاعــی و دو هافبک با قابلیت بازی 
در جناحیــن به میدان می رود گفت: 
نباید یک مســاله را فراموش کنیم. 
اگر شما سرمربی چلسی و برنتفورد 
هم که باشــید هر بازی داستان ویژه 
خــود را دارد که مربــی آن ها را در 
نظر می گیرد. اســکوچیچ هم با من 
و شــما یا هر کــس دیگری دیدگاه 

یک سبک و سیاقی متفاوتی دارد. هر مربی 
دارد. نمــی توانیم 
به یک مربی حمله 
کنیــم و او را تحت 
فشــار بگذاریم چرا 
که برنامه هر کســی 
بر اساس داشته هایش 

است.
ایــن مــدرس 
فوتبالی  بین المللــی 
ایــران بــا اشــاره به 
شناختش از سبک بازی 
سامان قدوس اظهار کرد: 
من جمعا شاید ۱۰ بازی از 
سامان قدوس دیده ام. شاید 
شــناخت شما بیشتر باشد اما 
به نظرم سامان بازیکن 
خوبی است. شکی در 
این موضوع نیســت. او 
بــا توجه به خلاقیــت و دید خوبی 
کــه دارد، یکــی، دو قــدم از بازی 
جلوتر است و پاس های خوبی را با 

زمانبندی مناسب می دهد. بازیکنانی 
که می توانند بازی را پیش بینی کنند، 
بیشتر به چشم می آیند اما باز هم باید 
بــه مربی حق داد که خودش تصمیم 
بگیرد که می خواهد از بازیکنی با این 

توانایی ها استفاده کند یا خیر. 
ایــن حــق را هم بــه دراگان 
اســکوچچ بدهیم که با دو هافبک یا 

پنج هافبک بازی کند.
وی در واکنــش بــه اینکــه 
اسکوچیچ در برابر سوریه قدوس را 
از ابتدا در ترکیب گذاشته بود اما بعد 
از آن تاثیر ضعیف در نیمه نخست و 
خــروج از بازی، دیگر دقایق زیادی 
را بــازی نکرده و جلــوی امارات و 
کره هم نیمکت نشــین بود گفت: ما 
این بحث را در کلاس های مربیگری 
داریم که شــاید یک بازیکن در نیمه 
اول ۱۰ لمس توپ هم نداشــته باشد 

اما در نیمه دوم سه گل بزند. 
همــه تعجب مــی کنند که چه 
اتفاقــی افتــاد و چــرا در نیمه دوم 

اوضاع تغییر کرد. لحظاتی هست که 
یک بازیکن در زمین دیده نمی شود. 
شاید مهدی طارمی هم در زمین دیده 
نمی شــود اما تاثیــرات آن ها در در 
کل ۹۰ دقیقه غیر قابل انکار اســت. 
سامان هم مثل همه بازیکنان دنیا فراز 

و نشیب دارد.
محصص در پاسخ به این سوال 
که قدوس بازیکن باکیفیتی است اما 
ظاهرا کلید استفاده از این بازیکن را 
نداریم گفت: شــاید اگر سیســتم را 
تغییر دهیم دست و بالمان باز شود. هر 
مربی یک طراح است و باید سیستم 
مناسب را برای بازیکنانش پیدا کند. 
شــاید اگر با سه دفاع بازی کنیم، جا 
برای اســتفاده از قدوس فراهم شود. 
البته این حرف ها به گوش شــیرین 
می آید اما ممکن اســت دراگان ابزار 
استفاده از سیستم سه دفاعه را ندارد.
این کارشــناس فوتبــال تاکید 
کرد: یه مدت هر روز اســکوچیچ را 
می دیدم. او اهــل مطالعه و پذیرش 

انتقاد اســت. از طرفی تیم آنالیز تیم 
ملی همه بازیکنان را حتی کســانی 
که بــه تیم ملی دعوت نمی شــوند 
آنالیز می کند و اشــراف خوبی روی 

بازیکنان دارد.
محصص با بیان اینکه هر تیمی 
بایــد بتواند با اســتفاده از بایکنانش 
هــرج و مرج را به نظــم تبدیل کند 
گفت: هر بازی پیچیدگی خاص خود 
را دارد. اســت. در فوتبال دو سیستم 
)تیم( با پیچیدگی و ویژگی های خود 
مقابل هم قرار می گیرند. هر دو سعی 
مــی کنند هرج و مــرج را به نظم و 

ارتباط تبدیل کنند. 
بازی در سطح بالا ساده نیست. 
من وقتی انتقادی می کنم باید راهکار 
هــم بدهم. بــه اعتقاد مــن قدوس 
بازیکن باکیفیتی اســت و با حضور 
او بــازی ایران بهتر می شــود. باید 
دیــد کادرفنی راهــکاری و ابزاری 
 برای اســتفاده از ایــن بازیکن دارد 

یا خیر.

سامان قدوس که از بهترین لژیونرهای ایرانی در اروپا محسوب می شود، در دوران مربیگری کی روش، ویلموتس و اسکوچیچ نتوانسته جایگاه ثابتی
 در ترکیب اصلی تیم ملی داشته باشد.

از نیمکت نشینی در تیم ملی تا بازی مقابل چلسی؛

چرا اسکوچیچ به 
سامان قدوس بازی نداد؟

گــروه ورزشــی- رییــس 
فدراســیون وزنه بــرداری گفــت: 
ســهراب مرادی و کیانوش رستمی 
به مســابقات جهانی ازبکستان اعزام 
نخواهند شد و پرونده نفرات اعزامی 

بسته شده است.
علی مرادی  اظهار داشــت: تیم 
ملی وزنه برداری اکنون در اردو بسر 
می برد و وزنه بــرداران در ۲ اردوی 
دیگر در مازنــدران و تهران حضور 
می یابند و حتی تیم ملی وزنه برداری 
زنان نیز از این ماه وارد اردو می شود 
و کادر فنــی بایــد تشــخیص دهد 
کــه کدام یــک از وزنه بــرداران در 
مســابقات جهانی ازبکستان حضور 
خواهند یافــت. وی درباره حضور 
نیافتــن شــماری از وزنه برداران در 

اردوی تیم ملی بزرگسالان گفت: در 
اردوهای تیم ملی منعی برای حضور 
هیــچ وزنه برداری وجــود ندارد و 
کادر فنی در حدود یک ماه گذشــته 
۱۸ ورزشــکار را به اردوی تیم ملی 
دعوت کرد اما برخــی به بهانه های 

مختلف از حضور سر باز زدند.
رییس فدراســیون وزنه برداری 
ادامــه داد: باید فرصت برای دیگران 
مهیا شود.  میانگین سنی وزنه برداران 
اعزامی به مســابقات قهرمانی جهان  
۲۲ سال است و این فرصت برای بقیه 

مهیا شده و باید رقابت کنند. 
تیمی که اکنــون در حال اعزام 
است، تیم امید و تیم دوم وزنه برداری 
ایــران و این امر نشــان می دهد که 
فدراســیون در پشتوانه سازی موفق 

بوده است.
وی خاطرنشان کرد: در سنوات 
گذشــته جوانان ما عناوینی را مانند 
قهرمانی جهان کسب کردند و نخبگان 
آنها به بدنه تیم ملی بزرگسالان تزریق 
شــدند. اگر اکنون علی داوودی در 
دسته فوق ســنگین در اردو حضور 
ندارد، علیرضا یوسفی و آیت شریفی 

را در این دسته خواهیم داشت. 
در اوزان دیگر رسول معتمدی 
در دسته ۱۰۲ کیلوگرم و رضا دهدار 
در دســته ۹۶ کیلوگرم را داریم. آنان 
نیز وزنه برداران توانمندی هســتند. 
همچنیــن امیر حقوقــی را در ۱۰۹ 
کیلوگرم و مصطفــی جوادی را در 

وزن های پایین تر داریم. 
این وزنه برداران  پشتوانه هایی 

هســتند که علاقمنــدان به ورزش 
برای اولین بار نام آنها را می شنوند و 
پیش بینی می کنم که آنها در نخستین 
رویــداد بین المللی کــه رقابت های 
قهرمانــی ۲۰۲۱ وزنه برداری جهان 
در ازبکســتان است، عملکرد خوبی 

از خود به جای خواهند گذاشت.  
مــرادی با اشــاره بــه غیبت 
دارندگان مــدال طلای وزنه برداری 
اردوی  در  ریــو   ۲۰۱۶ المپیــک 
بزرگســالان تصریح کرد: ســهراب 
مرادی و کیانوش رستمی به مسابقات 
جهانی ازبکستان اعزام نخواهند شد 
زیــرا در اردوها حضور نداشــتند و 
پرونده نفــرات اعزامی به پیکارهای 

جهانی ازبکستان بسته شده است. 
ما برای بازی های آسیایی ۲۰۲۲ 

هانگــژو بعد از این دوباره نفراتی را 
به اردوهای تیم ملی دعوت می کنیم 
دو همه مدعیــان می توانند در قالب 
چارچوب فنی فدراســیون در اردو 

حضور داشته باشند.
وی اضافــه کــرد: تمام شــد 
دورانی که کســی در بیرون از اردو 
و چارچــوب قانــون فدراســیون 
بگوید کــه خودم تمریــن می کنم. 
تمام وزنه برداران باید در چارچوب 
مقررات فنی فدراسیون عمل کنند. 

دیگــر ماننــد گذشــته اجازه 
نخواهیــم داد که هر فردی هر کاری 
که دلش خواســت، انجــام دهد و 
خاطیــان مقررات فنی فدراســیون 
جایگاهــی در وزنه برداری نخواهند 

داشت.

رییس فدراســیون وزنه برداری 
گفــت: قهرمانان ما الگو هســتند و 
مقداری صبورانه به مسایل نگاه کنند 

و خود را در قالب مقررات فدراسیون 
قرار دهنــد و کادر فنی هم مثل پدر 
مسایل را پیگیری می کند. فدراسیون 

هم به تناســب موضــوع با توجه به 
امکانــات و منابــع از وزنه برداران 

حمایت خواهد کرد.

رییسفدراسیونوزنهبرداری:

مرادیورستمیبهمسابقاتجهانیوزنهبرداریاعزامنخواهندشد
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